
3Vásárhelyi Hírlap  2017. május 25., csütörtökAKTUÁLIS

Tegnap kapták meg a Maros Megyei Tanfelügye-

lőség vezetői a meghívót arra  a munkamegbe-

szélésre, amelyet a Római Katolikus Státus Ala-

pítvány kezdeményezett, s amelyen részt vesz 

Miguel Maury Buendía érsek, a Szentszék romá-

niai apostoli nunciusa. A találkozó témája: a ró-

mai katolikus gimnázium helyzete lesz.

A meghívó szerint közös 
munkamegbeszélésre 
hívja május 31-én 13 órára 

a marosvásárhelyi Keresztelő 
Szent János plébánia épületébe 
a Római Katolikus Státus Ala-
pítvány és a marosvásárhelyi 
Római Katolikus Teológiai Gim-
názium szülői bizottsága az is-
kola ügyében érintett intézmé-
nyek képviselőit, nevezetesen: 
Lucian Goga prefektust és Nagy 
Zsigmond alprefektust, Péter 
Ferenc megyei tanácselnököt, 
Dorin Florea polgármestert és 
Horaţiu Lobonţ iskolákért fe-
lelős aligazgatót, Marosvásár-
hely Városi Tanácsa pártfrakci-
óinak képviselőit, valamint Ioan 
Macarie főtanfelügyelőt és Illés 
Ildikó főtanfelügyelő-helyettest. 
A találkozón részt vesz Miguel 
Maury Buendía érsek, a Szent-
szék romániai apostoli nunciu-
sa, aki korábban már találko-
zott a katolikus iskolába járó 
diákok szüleivel, és megígérte, 
hogy közbenjár az ügyben. 

Figyelemmel kísért ügy

A találkozót kezdeményező 
Holló László, a Státus Alapít-
vány igazgatótanácsának elnö-
ke a Vasárnap című katolikus 
hetilapnak kifejtette: „Ez egy 
újabb erős jelzés arra vonatko-
zóan, hogy a nuncius úr az is-
kola ügyét – amint azt koráb-
ban már ismételten kifejezés-
re juttatta – a Vatikán képvi-
selőjeként figyelemmel kíséri, 
sőt, most már ezzel a gesztus-
sal arról is tanúságot tesz, hogy 
azt katolikus ügyként sajátjá-
nak tekinti.”

A Civilek a Katolikus Iskolá-
ért csoport képviselője, Csíky 
Csengele a Vásárhelyi Hírlap-
nak elmondta, nagyon örven-
denek a státus által összehívott 
munkamegbeszélésnek, hiszen 

ezzel nyomatékosan kifejezi 
azt, hogy fontos számára az ügy 
mielőbbi megoldása. Azt remé-
lik, hogy a vatikáni nagykövet 
jelenléte, ha nem is tudja meg-
oldani a római katolikus iskola 
helyzetét, de lassítja felszámo-
lását. „Most az az egyik legfon-
tosabb számunkra, hogy mind-
addig, amíg nem rendeződik az 
iskola alapító okirata körül fel-
merült hiányosság, azaz nem 
fogadják el a már benyújtott, 
az alapításról szóló terveze-
tet, a tanintézet meg tudja őriz-
ni jogi személyiségét és önálló-
ságát. Hiszen, amennyiben az 
osztályokat szétosztják az is-
kolák között, többé nem lesz Ró-
mai Katolikus Teológiai Gimná-
zium. Jelenleg a törvény nem te-
szi lehetővé, hogy úgy alakuljon 
új iskola, ahogy az korábban a 
katolikus gimnázium esetében 
történt: különböző iskolákban 
levő osztályok összevonásával. 
Most mindent meg kell tennünk, 
hogy addig, amíg az iskola ala-
pítása megtörténik, ne osszák 
szét a jelenlegi közösséget”– 
mondta Csíky Csengele.

Nagy Zsigmond alprefektus 
érdeklődésünkre azt mondta, 
hogy őt Holló László telefonon 
értesítette arról, hogy szer-
veznek egy munkamegbeszé-
lést, és küldeni fogják a hivata-
los meghívót is. Az alprefektus 
szerint, amennyiben a belügy-
minisztériumtól,  ahova tar-
toznak, engedélyt kapnak, 
részt vesznek ezen. A maros-
vásárhelyi városháza szóvi-
vője, Cosmin Blaga a Vásárhe-
lyi Hírlapnak elmondta, ugyan 
a hivatalos meghívót még nem 
látta, de Dorin Florea polgár-
mester tudott a találkozóról, 
s amennyiben semmi nem jön 
közbe, részt vesz a találkozón, 
az iskolákért felelős Horaţiu 
Lobonţcal együtt.

Megkérdeztük Illés Ildikó 
megyei főtanfelügyelő-helyet-
test is a vatikáni nagykövet lá-
togatásáról. Elmondta, éppen 
szerdán kapta kézbe ő és Ioan 
Macarie főtanfelügyelő a hiva-
talos meghívót a Státus részé-
ről, és természetesen ott lesz 
a megbeszélésen. „Optimista 
ember lévén, mindig remélem, 
hogy az igazság ki fog derülni” – 
mondta a főtanfelügyelő-helyet-
tes, de arra nem tudta a választ, 
hogy változtat-e valamin a vati-
káni képviselő látogatása.

Az iskola és a pápalátogatás

A fontos munkamegbeszélés-
nek helyt adó Keresztelő Szent 
János plébániatemplom papja, 
Oláh Dénes főesperes a Vásár-
helyi Hírlapnak elmondta: saj-
nálatos, hogy a vatikáni nagy-
követ a római katolikus isko-
la ügyében Marosvásárhely-
re kell utazzon, és hogy mind-
eddig nem sikerült megnyugta-
tóan rendezni a közösség szá-
mára fontos iskola ügyét. Meg-

kérdeztük, hogy vajon a pá-
pai  nuncius látogatása alkal-
mával csak a római katolikus 
iskola ügye kerül napirendre, 
vagy esetleg a Szentatya kilá-
tásba helyezett romániai láto-
gatása is. Oláh Dénes elmondta, 
nem ez az illetékes fórum, hogy 
a pápa látogatásával kapcsolat-
ban véleményt mondjon, de az 
sem állítható, hogy az iskola-
ügy és a látogatás között nincs 
semmi kapcsolat. Emlékezte-
tett, hogy a pápalátogatás kap-
csán Jakubinyi György érsek 
más egyházi vezetőkkel közle-
ményt adott ki, amelyben hang-
súlyozzák, hogy a pápát „min-

dig szeretettel várjuk és fogad-
juk szülőföldünkön”. Ezután fel-
sorolják az egyházat ért sérel-
meket az ingatlankérdésekben 
és az iskolaügyben, és megfo-
galmazzák: a jövőbeli pápaláto-
gatást illetően a Klaus Johannis 
elnök által említett „lehetséges 
lesz” kitétel csupán Románián 
múlik, az egyházfők véleménye 
szerint ugyanis ahol az alapve-
tő emberi jogok sérülnek, ahol a 
hívek nem gyakorolhatják az al-
kotmány biztosította kisebbségi 
és felekezeti jogaikat, ott nem 
beszélhetünk a pápalátogatás 
lehetőségének biztosításáról.

SIMON VIRÁG

Egy asztalhoz ülnek a katolikus iskola ügyében érintett intézmények képviselői Marosvásárhelyen

A vatikáni nagykövet is közbenjár

Vatikáni látkép. Marosvásárhelyre jön a Szentszék romániai apostoli nunciusa

Biró Zsolt: a magyarok számára hátrányos a beiskolázási terv
A Maros megyei beiskolázá-

si terv hátrányosan érinti a ma-
gyar diákokat és ezáltal a kö-
zösséget, hiszen sokkal keve-
sebb magyar kilencedik osz-
tályt indítanak, mint ahányan 
a nyolcadikot magyar tagozaton 
elvégzik – véli Biró Zsolt Maros 
megyei parlamenti képviselő, 
aki írásban fordult a miniszter-
hez és a tanfelügyelővel is tár-
gyalást kezdeményezett.

A 2017–2018-as tanévre vo-
natkozó Maros megyei középis-
kolai beiskolázási terv szerint a 
nyolcadik osztályt magyar tago-
zaton elvégzőknek 15 százaléka 
nem folytathatja magyar nyel-
ven tanulmányait, míg ugyanez 

az elképzelés szerint román ta-
gozaton 105 százalékos a kilen-
cedik osztályok aránya a végző-
sök számához képest. Az évek 
óta bevett szokásként jelen le-
vő és az illetékesek által kima-
gyarázott ügyre a képviselőház 
oktatás-, tudomány-, ifjúság- és 
sportügyi szakbizottságának 
tagja, Biró Zsolt Maros megyei 
parlamenti képviselő május 24-
én iktatott beadványában hívta 
fel Pavel Năstase tanügyminisz-
ter figyelmét. „A Maros megyei 
beiskolázási tervnek egyik ki-
emelt összetevője a Római Kato-
likus Teológiai Gimnázium kö-
rüli káosz, mégpedig, hogy nem 
engedték elindítani a cikluskez-

dő osztályokat. Emellett a tervet 
teljességében nézve egy évek óta 
létező anomáliára kértem vá-
laszt a tárcavezetőtől, ugyanis 
a politikai nyilatkozatok szint-
jét már rég kimerítettük, így 
Pavel Năstasénak írásban kell 
válaszolnia. Illés Ildikó főtanfel-
ügyelő-helyettessel május 23-án 
egyeztettem, és a napokban ta-
lálkozni fogok Ioan Macarie fő-
tanfelügyelővel is” – ismertette 
a képviselő. Biró Zsolt a 2011-es 
tanügyi törvénynek az oktatás-
hoz való jog- és esélyegyenlőség-
re vonatkozó kitételének meg-
szegését rója fel a Maros megyei 
tanfelügyelőségnek, mivel idén 
magyar tagozaton 1653 diák vég-

zi a nyolcadik osztályt, ennek 
ellenére a középiskolai beisko-
lázási tervben csak 53 kilence-
dik osztályt irányoztak elő, ami 
28-as taglétszámmal számolva 
1484 helyet jelent. Mivel azonban 
a tanfelügyelőség megtagadta a 
Római Katolikus Teológiai Gim-
názium három kilencedik osz-
tályának elindítását, a fent emlí-
tett szám 1400-ra csökkent. Te-
hát az 1653 nyolcadikot végző 
magyar diák számára 1400 he-
lyet biztosítanak, vagyis 15 szá-
zalékuknak nincs hely magyar 
tagozaton folytatni tanulmánya-
ikat, holott a törvény alapján 10 
osztály elvégzése kötelező. „A 
diszkrimináció egyértelmű, a le-

morzsolódást említő eddigi vála-
szok nem megnyugtatóak, mivel 
a román tagozat esetében azzal 
indokolják a túltervezést, hogy a 
környékbeli megyékből is érkez-
nek diákok” – mondta Biró Zsolt. 
Ezzel szemben a román tago-
zaton idén 3042-en végzik el a 
nyolcadik osztályt, és számuk-
ra 114 osztályt indítanak, az-
az 3192 helyet biztosítanak, ami 
105 százalékot, azaz 5 százalé-
kos többletet jelent. A képvise-
lő beadványában azt kérdezte a 
minisztertől, hogy miként akar-
ja biztosítani az esélyegyenlősé-
get, és hogyan kívánja orvosolni 
a helyzetet.

GÁSPÁR BOTOND

Plenáris ülésen is téma lehet az iskolaügy

Csíky Csengelétől azt is megtudtuk, hogy szerdán a parlament 
emberjogi, nemzeti kisebbségi és egyházügyi bizottságán belül 
működő, a romániai magyarság ügyeivel foglalkozó albizottsága 
Sepsiszentgyörgyön ülésezett. Ezen bemutatta az iskola jelenle-
gi helyzetét, ami azért volt fontos, mert a kihelyezett albizottsági 
ülésről jelentés készült, s ezt kedden a parlament plenáris ülése 
előtt is ismertetik. Ez azt jelenti, hogy most már a parlament elé 
kerül a római katolikus iskola ügye. 




